
PLE. 24-07-2019 

A) Part resolutiva
1.Aprovació de l'acta de la sessió anterior

A banda del que ha dit la FIC, hi ha una altra qüestió que entenem no s’acaba 
d’ajustar a dret, per això em votat en contra. 

Al punt 7 referent a l’Expedient 2659/2019 Estudi i aprovació, si procedeix, de la 
determinació del nombre de comissions informatives permanents municipals, composició, 
règim de sessions i comissió de comptes, la Moció de l'Alcaldia d'1 de juliol de 2019 fa 
la proposta de nomenament de les presidències de les comissions informatives. 

Segons el punt a) de l’Article 125 del RD 2568/1986: 

“L'alcalde o president de la corporació, és el president nat de totes elles; però, la 
Presidència efectiva podrà delegar-la en qualsevol membre de la Corporació, a proposta 
de la pròpia Comissió, després de la corresponent elecció efectuada en el seu si.” 

Per tant, la potestat per nomenar les presidències de les comissions informatives no 
recau en l’Alcalde, tal i com recull la Moció d’Alcaldia d’1 de juliol, sinó en les pròpies 
comissions. I les comissions de moment no hem fet la proposta de nomenament de 
ningú que jo sàpiga. 

Per tant, tot i que en la part resolutiva de l’acord només s’aprova la composició dels 
membres que formaran part de cada comissió i no es fa cap referència, perquè no la 
pot fer legalment, a les presidències, la Moció d’alcaldia d’1 de juliol tal i com consta a 
l’acta no s’ajusta a dret i demanen la seva rectificació en els termes que es retirin les 
referències explícites als nomenaments de les presidències de les comissions 
informatives. 

Després, en la moció que presentem la CUP sobre el Bon Govern en el punt que fa 
referència a les comissions, ja aprofundirem en aquesta qüestió. 

EN CONTRA 

2. Expedient 2698/2019. Estudi i aprovació, si procedeix, de la distribució del superàvit 
consolidat de la liquidació del 2018 

En la darrera Comissió Informativa de Serveis Interns (CISI/2019/11) celebrada el passat 
18 de juliol de 2019, el nostre grup municipal va manifestar que, tot i que l’expedient 
2698/2019 tracta d’un formalisme legal pel qual el Ple ha de comunicar quina és la 
proposta de distribució del superàvit de 258.026,76€ del pressupost de 2018, la 



proposta de partida que fa l’equip de Govern ens sembla correcta ja que, abans de 
destinar aquests diners a reduir el deute, proposa invertir-los en inversions 
financerament sostenibles.  

A l’esmentada Comissió vam proposar que estaria bé que el govern hagués inclòs a 
l’expedient una proposta on es detallés el repartiment amb la màxima concreció 
possible d’aquest superàvit, ni que sigui en grans apartats. També que aquesta proposta 
permetés ser debatuda i consensuada entre tots els grups municipals, si no en tota la 
seva part, si en alguns aspectes.  

Vist que la Proposta d’Acord que es porta al Ple Municipal no incorpora aquest detall 
de les propostes, i que l’alcalde va manifestar que estava obert a rebre propostes dels 
grups municipals, el nostre grup municipal ha presentat una esmena on proposem, per 
una banda, concretar la meitat del superàvit en inversions financerament sostenibles, i 
plantejar, per altra banda, que l’altra meitat es debati i acordi entre tots els grups 
municipals.  

En aquest sentit plantegem la concreció de cinc inversions que, d’aquí a finals d’any, 
que és el termini legal màxim que tenim per fer aquesta despesa de superàvit, 
permetrien tirar endavant accions que considerem urgents a resoldre al nostre municipi. 

En primer lloc, plategem destinar 10.000€ a la realització d’un estudi que permeti 
avaluar tots els recursos energètics renovables disponibles al municipi (sol, vent, 
biomassa) per ser autosuficients, i que faci propostes d’autoconsum, de generació 
col·lectiva, etc.  

En segon lloc, proposem destinar 50.000€ per tal de donar recorregut al punt 3.1 de la 
moció que el nostre grup municipal presentem en matèria de prevenció d’incendis 
forestals (Expedient 2891/2019), i possibilitar la contractació de 6 treballadors/es per 
ampliar la brigada forestal municipal durant 4 mesos (setembre-desembre), o en el seu 
defecte per contractar aquests serveis a empreses del municipi, per a la realització de 
franges de protecció d’incendis forestals en els nuclis urbans. 

En tercer lloc, proposem destinar 10.000€ per donar recorregut al punt 4 de la moció 
que el nostre grup municipal presenta en matèria de prevenció d’incendis forestals 
(Expedient 2891/2019), i poder fer la contractació durant 4 mesos d’un tècnic forestal 
per tal d’assessorar i donar suport tècnic als propietaris forestals per a l’elaboració i 
tramitació dels Plans de gestió i millora forestal en finques particulars. 

En quart lloc, proposem destinar 50.000€ a un programa urgent d’inserció sociolaboral 
de joves en risc d’exclusió social. 

En cinquè lloc, proposem destinar 10.000€ a la contractació d’un estudi per a la 
pacificació del trànsit de la C44 al seu pas per Vandellòs, Masboquera i Masriudoms. 
Aquesta estudi hauria de comptar amb la participació dels veïns i veïnes d’aquests tres 
nuclis i el consens dels grups municipals, i hauria de permetre elaborar una proposta 
municipal per ser defensada i exigida davant el Servei de Seguretat Viària i Sistemes de 
Gestió del Departament de Territori i Sostenibilitat de la Generalitat de Catalunya, 
responsable de la gestió d’aquesta carretera. 



Aquestes cinc propostes sumen 130.000€ dels 258.026,76€ que tenim de superàvit. 

I finalment, l’esmena proposa un darrer punt on es demana convocar urgentment una 
junta de portaveus per tal que entre tots els grups municipals debatem i acordem amb 
la màxima celeritat possible la destinació concreta dels 128.026,76€ restants. 

Aquestes esmenes s’han retirat ja que segons intervenció, tot i que es tracta 
d’actuacions que poden respondre als objectius d’inversions financerament sostenibles, 
no son factibles a l'hora de distribuir el superàvit en inversions, donat que proposen 
gastar aquests diners en contractació de personal (Capítol 1 de despeses) i 
contractació de dos estudis (Capítol 2 de despeses), i les inversions son objecte 
d'imputació al capítol 6 de despeses, el qual comprèn les despeses en que incorrin o 
prevegin incórrer les entitats locals o els seus organismes autònoms destinats a la 
creació d'infraestructures i a la creació o adquisició de béns de naturalesa inventariable. 

A FAVOR

3. Expedient 2463/2019. Estudi i aprovació, si procedeix, del pla estratègic de subvencions 
per als exercicis 2019-2021
Dir d’entrada que nosaltres estem molt d’acord amb l’existència d’un pla estratègic de 
subvencions, ja que hauria de permetre ser més transparents i fiscalitzar millor l’acció 
política pública. 

Tanmateix, a la comissió informativa vam demanar la retirada de l’ordre del dia del ple 
d’aquest punt, i com que no s’ha retirat avui hi votarem en contra. 

Els motius son que aquest pla estratègic és un document opac. Tan opac que el va 
trobar intervenció en una carpeta dels pressupostos referent a les subvencions i que 
estava sense aprovar. Tot i que és un document molt genèric i molt centrat en els 
aspectes procedimentals que ha de complir un pla d’aquestes característiques a nivell 
d’intervenció, considerem que abans de portar-lo a ple caldria haver-lo almenys informat 
a les entitats. 

A més, el pla fa referència a l’Ordenança General Reguladora de la Concessió de 
Subvencions aprovada per l’Ajuntament de Vandellòs i l’Hospitalet de l’Infant en data 14 
de desembre de 2011. Pensem que abans d’aprovar aquest pla caldria també refer 
aquesta ordenança, de manera participada i consensuada amb les entitats. 

A més, tot i que les subvencions del present any ja estan atorgades, i l’aprovació o no 
d’aquest pla estratègic no les afectarà, l’annex del pla estratègic sí que conté les 
subvencions actuals atorgades per l’Ajuntament. D’alguna manera aprovar aquest pla 
estratègic és donar el vist-i-plau a un sistema de subvencions vigent amb el qual no hi 
estem d’acord.  

Hem de tenir en compte que les subvencions que atorga l’Ajuntament no només fan 
referència a entitats culturals o esportives, sinó que també hi estan incloses les ajudes 



socials en matèria d’atenció a les necessitats derivades de situacions d’urgència social, 
atendre les necessitats socials d’accés als serveis públics, l’accés al centres de dia o la 
residència de gent gran. Doncs bé, l’actual sistema de subvencions, que puja a una 
mica més d’un milió d’euros, per a 2019 només destina 140.000€ a atendre aquestes 
necessitats socials, això és un 13% del total de subvencions. Igualment, en el cas de la 
promoció i la diversificació econòmica, només s’hi destinen 46.000€, un 4%. Que dos 
dels principals reptes que tenim com a municipi, com son la pobresa (recordem, rendes 
mitjanes de 14.300€ per càpita, per sota de la mitjana catalana, 17.000€) i el futur 
postnuclear, només rebin un 17% del total de subvencions, ens sembla que no respon 
a una lectura correcta de l’entorn territorial on vivim. 

Per tant, davant la manca de transparència, de debat i entesa amb les entitats, i 
perquè creiem que cal capgirar l’actual sistema de subvencions, votarem en contra de 
l’aprovació d’aquest pla estratègic. 

EN CONTRA 

4. Expedient 2480/2019. Estudi i aprovació, de l´expedient de la massa salarial del 
personal laboral de l'Ajuntament de Vandellòs i l' Hospitalet de l'Infant per a l'exercici de 
2019.

Aquest expedient segons el que es va exposar a la Comissió Informativa per part 
d’Intervenció no té cap transcendència sobre el que han de cobrar o no els 
treballadors i treballadores de l’Ajuntament aquest 2019. Es tracta només d’informar, 
preceptivament per llei, que l’Ajuntament està complint amb la legalitat i que no es 
passa de pressupost en sous més enllà del que permet la llei. 

Tanmateix farem una abstenció a aquest punt, ja que tot i tractar-se d’un formalisme 
no estem d’acord amb l’estructura i la distribució d’aquesta massa salarial, començant 
per la de l’equip de Govern que al darrer ple es va adjudicar, gràcies a l’abstenció del 
JxCAT, una pujada de sous del 16%, quan l’IPC ha pujat només un 0,4% el darrer any, 
i cobrant 28.500€ de mitjana, el doble que la renda mitjana de la població del municipi 
(14.300€). 

ABSTENCIÓ 

5. Expedient 2592/2019. Estudi i aprovació inicial, si procedeix, dels preus públics del 
Patronat de la Llar d´Infants.

Els preus de les llars d'infants al municipi són realment molt barats, amb variacions 
segons les edats i els germans, així com també les bonificacions del 50% destinada a 
les persones més desfavorides, fet que creiem que d’entrada està bé. Però al nostre 
programa electoral demanem l'atenció gratuïta amb l'habilitació d'un nombre de places 
suficients per garantir aquesta atenció. Unes places totalment gratuïtes per a famílies 
altament desafavorides amb alt risc d'exclusió social (sempre sota el diagnòstic dels 
serveis socials). Pensem que és la manera de contribuir a una plena integració i inclusió 



social i educativa a tots els infants del municipi com també de les famílies, i garantir la 
plena igualtat d'oportunitats en aquest primer espai social de cohesió, integració i 
participació com és l'escola bressol. 

Entenem que aquestes tarifes s’estableixen en el sí del Patronat de la Llar d’Infants 
d’acord a la notificació que fan arribar a aquest ple per a la seva aprovació o no. I és 
en el sí del Patronat on haurem de fer les nostres aportacions. D’entrada però, després 
de llegir els documents de l’expedient no ens queden clares dues qüestions:Quin és el 
criteri concret per fixar les quantitats finals dels preus? I sí a les persones desfavorides 
se’ls fa també una bonificació del 50% en matèria d'acollida i menjador? 

Per totes aquestes qüestions, farem una abstenció en aquest punt. 

ABSTENCIÓ 

6. Expedient 2046/2019. Estudi i aprovació, si procedeix, de la determinació de les festes 
locals del Municipi per a l' any 2020

En la darrera Comissió Informativa de Serveis Interns (CISI/2019/11) celebrada el passat 
18 de juliol de 2019, el nostre grup municipal va manifestar que no estava d’acord en 
mantenir la festa local del dia 25 de juliol al nucli de Vandellòs. 

Quan es va establir aquest dia de festa local a Vandellòs tenia el sentit que es fes 
coincidir amb la festa major de Sant Jaume de l’Almadrava, ja que moltes persones de 
Vandellòs tenen finques en aquelles partides dels Acampadors, i aprofitaven la festa 
local de Vandellòs per poder assistir als actes de festa major d’aquell nucli. 

Amb els anys, aquest costum ja no està tan arrelat entre la població, i a més la festa 
major de Sant Jaume a l’Almadrava ja no es fa coincidir sempre amb el dia 25, sinó 
que es concentren els actes en el cap de setmana més proper.  

A més, el dia 25 de juliol, Sant Jaume, és una data declarada festiva a Vandellòs però 
en aquest nucli urbà mai hi hagut cap acte de celebració aquest dia. 

Per tant, i en conseqüència, des del nostre punt de vista no té sentit mantenir com a 
dia festiu de Vandellòs el 25 de juliol. En canvi, considerem que sí tindria sentit 
declarar dia festiu local a Vandellòs el divendres de la Festa de la Germandat que se 
celebra als voltants del 15 de maig, dia de Sant Isidre El Llaurador.  

Es per això que em presentat una esmena que demanem sigui aprovada per tal de 
racionalitzar i fer més coherent el calendari festiu al nucli de Vandellòs. 

EN CONTRA S’HA REBUTJAT LA NOSTRA ESMENA 



7. Expedient 2892/2019. Estudi i aprovació, si procedeix, de la moció que presenta el grup 
municipal de la CUP sobre bon govern, transparència i participació ciutadana.

Presentem aquesta moció sobre Bon Govern, Transparència i Participació Ciutadana al 
Ple de l’Ajuntament de Vandellòs i l’Hospitalet de l’Infant per instar al Govern municipal 
a implementar i desplegar un conjunt de mesures, moltes d’elles previstes dins la Llei 
com veurem, i que a dia d’avui encara no estan implementades al nostre municipi. Son 
mesures que pretenen aprofundir en el Bon Govern, afavorir la transparència d’aquesta 
institució, i expandir la participació ciutadana en tots els assumptes municipals. 

És una moció que consta d’un total de 13 punts i s’estructura en dos blocs principals: 

Primer bloc, i punt únic, demanem que “en el termini màxim de 3 mesos es 
constitueixi una comissió formada per tots els grups polítics, entitats i associacions del 
municipi per començar a redactar el Reglament Orgànic Municipal.” El ROM és l’eina que 
estableix com s’organitza l’Ajuntament, els debats, la presa de decisions, el control al 
Govern, entre molts altres aspectes. El ROM és un instrument previst de la legislació 
dels anys 80 del segle passat, i el nostre ajuntament encara no el té aprovat. Per tant, 
el funcionament de l’Ajuntament es regeix bàsicament pel Real Decreto 2568/1986, de 
28 de noviembre, por el que se aprueba el Reglamento de Organización, Funcionamiento 
y Régimen Jurídico de las Entidades Locales, que data de 1986.  

Pensem que ja és moment de tenir el ROM i per això instem que el Govern i els Grups 
Municipals a iniciar les tasques necessàries per a la seva elaboració i aprovació. 

Mentre no tinguem aquest ROM continuarem amb el Reial Decret de 1986 que, malgrat 
ser molt antic, a nostre municipi està insuficientment desenvolupat en molts aspectes. 
Per tant, presentem un segon bloc de propostes, la majoria d’elles previstes en el Reial 
Decret de 1986, que pensem s’haurien d’executar amb caràcter immediat per aprofundir 
en una major transparència, participació i democràcia en el sí d’aquest Ajuntament: 

Punt 2.1. Demanem que en el termini màxim de 3 mesos modificar el Reglament de 
participació ciutadana per introduir-hi la possibilitat de qualsevol ciutadà d’exercir el 
dret a presentar propostes de mocions al Ple. 

L’actual reglament de participació ciutadana preveu que als plens la ciutadania només 
puguem fer precs i preguntes. La nostra proposta és introduir la possibilitat que també 
les ciutadanes puguem presentar mocions, sempre que siguin d’interès general. 

Punt 2.2. Demanem que en el termini màxim de 3 mesos es modifiqui l’Article 9 del 
Reglament de participació ciutadana perquè sigui la Comissió Informativa de Serveis a 
les Persones, o en la que s’acordi, qui decideixi si inclou o no dins l’ordre del dia de la 
sessió plenària les intervencions ciutadanes al Ple. 

En relació als precs i preguntes que la ciutadania podem fer als plens, l’actual 
reglament municipal preveu que la darrera paraula la tingui l’alcalde. La nostra proposta 
és que sigui la Comissió informativa corresponent, on hi estem totes les regidores 
representades, qui tingui aquesta potestat. 



Punt 2.3. Demanem que en el termini màxim de 3 mesos es modifiqui el Reglament de 
participació ciutadana per reconèixer el dret de les entitats municipals o associacions 
que ho vulguin o necessitin d’assistir a les comissions informatives a mode de 
compareixença, tenint en compte el que diu el punt 2 de Article 227 del RD 
2568/1986, que diu, i cito literalment: 

“2. No son públicas las sesiones de la Comisión de Gobierno ni de las 
Comisiones Informativas. Sin embargo, a las sesiones de estas últimas podrá 
convocarse, a los solos efectos de escuchar su parecer o recibir su informe 
respecto a un tema concreto, a representantes de las asociaciones o Entidades 
a que se refiere el artículo 72 de la Ley citada en el número anterior.” 

Punt 2.4. Demanem que en el termini màxim de 6 mesos es creïn els Consells de 
poble a cada nucli de població del municipi. L’objectiu d’aquesta proposta és fomentar 
la implicació de la ciutadania en els assumptes públics que més directament els 
afecten. Creiem que cadascun dels nuclis de població del nostre municipi haurien de 
tindre un espai de debat i de presa de decisions vinculants sobre aquests assumptes 
públics. 

I això no és cap invent ni cap eina revolucionària de la CUP sinó que, amb un altre 
nom, és un instrument previst en la legislació vigent. L’article 128 del RD 2568/1986 
diu, i cito literalment:  

“El Pleno del Ayuntamiento podrá acordar la creación de Juntas Municipales de 
Distrito, que tendrán el carácter de órganos territoriales de gestión 
desconcentrada y cuya finalidad será la mejor gestión de los asuntos de la 
competencia municipal y facilitar la participación ciudadana en el respectivo 
ámbito territorial.” 

Un cop creades, la llei preveu l’elaboració i aprovació per part del Ple d’un reglament 
regulador on s’estableixi la composició, l’organització i l’àmbit territorial de cadascuna 
d’aquestes Juntes o Consells de Poble.  

Per tant, amb aquest punt proposem que s’aprovi la creació d’aquestes Juntes 
Municipals o Consells de Poble, i que en el termini de 6 mesos es porti a aprovació 
d’aquest ple el corresponent Reglament regulador. 

Punt 2.5. Demanem impulsar consultes populars vinculants en temes d’interès col·lectiu 
quan el Govern o el Ple plantegin actuacions que impliquin una despesa de més d’un 
milió d’euros de pressupost. En un escenari de futur postnuclear com en el que ens 
trobem, pensem que hem de començar a filar molt prim amb les inversions públiques 
que es duen a terme. Establir consultes de forma habitual per dirimir si la població està 
d’acord amb propostes que requereixen una forta inversió, ens sembla una bona 
manera de corresponsabilitzar-nos col·lectivament del futur del municipi. 

Punt 2.6. Demanem que, atenent a l’article 125 del Reial Decret 2568/1986, es designin 
les presidències de comissions informatives a regidores d’altres grups municipals que no 
estiguin al Govern municipal. L’esmentat article diu, i cito literalment: 



“a) El Alcalde o Presidente de la Corporación, es el Presidente nato de todas ellas; sin 
embargo, la Presidencia efectiva podrá delegarla en cualquier miembro de la 
Corporación, a propuesta de la propia Comisión, tras la correspondiente elección 
efectuada en su seno.” 

Per tant, els suposats nomenaments de les presidències de les comissions informatives 
que al darrer ple va proposar l’alcalde per a que les ocupessin membres del PSC, a dia 
d’avui no tenen cap tipus de validesa legal. A dia d’avui oficialment l’alcalde és el 
president de totes les comissions informatives. Per tant, per una banda, com hem dit al 
primer punt de l’ordre del dia, demanem que es modifiqui l’acta, i que l’alcalde retiri els 
nomenaments fraudulents de les presidències. També exigim que es retiri de tots els 
llocs oficials tota referència a les presidències de comissions que ostenten membres del 
seu equip de Govern, i això inclou la pàgina web de l’ajuntament.  

Nosaltres creiem que les presidències de les comissions informatives haurien de ser 
més plurals i reflectir la correlació de forces actuals del consistori, on el PSC està 
governant en minoria. I com que la llei ens ampara, tant si prospera aquest punt de la 
moció com si no, en les properes comissions informatives plantejarem l’elecció de les 
diferents presidències. I en tot cas, que sigui l’alcalde qui després rebutgi aquesta 
proposta de pluralitat política que plantegem. 

Punt 2.7. Demanem explorar els límits legals per possibilitar la celebració de Plens i 
Comissions Informatives rotatòries en els diferents nuclis de població del nostre 
municipi.  

Si bé és cert que l’actual llei restringeix molt la possibilitat de celebrar plens fora de la 
seu de la corporació, que legalment consta aquí a Vandellòs, podríem fer un exercici 
comú per explorar les possibilitats de portar els plens per tots els nuclis del municipi, 
afavorint així l’acostament de la institució a la ciutadania, i facilitant el drets dels 
ciutadans dels diversos nuclis de població a participar en els plens que es celebrin en 
les respectives poblacions del municipi. 

Punt 2.8. Per reforçar aquest punt demanem instar a la Generalitat de Catalunya a 
modificar la normativa que limita la realització de plens i comissions informatives fora 
de la capital administrativa del municipi. 

Punt 2.9. Demanem que en el termini màxim de 3 mesos el Govern Municipal presenti 
un Pla de govern anual (setembre 2019-agost 2020). D’aquesta manera, entenem que 
milloraria la transparència i el bon govern, i es permetria fer un seguiment més acurat, 
tan a la ciutadania com als grups municipals de l’oposició, de l’acció de Govern. A 
Catalunya son molts municipis els que apliquen aquesta pràctica de transparència 
política. Malauradament al nostre municipi no es practica. 

Punt 2.10. Demanem que en el termini màxim de 2 mesos es faciliti a cada grup 
municipal un espai de treball independent i ben adequat per a realitzar les tasques 
polítiques, així com per poder exercir el dret a reunió i a atendre les sol·licituds de 
reunió de la ciutadania.  



En aquest sentit, l’article 27 del Reial Decret 2568/1986, diu i cito 
literalment: “En la medida de las posibilidades funcionales de la organización 
administrativa de la entidad local, los diversos grupos políticos dispondrán 
en la sede de la misma de un despacho o local para reunirse de manera 
independiente y recibir visitas de ciudadanos, (...).”. 

Atenent que ens trobem en un municipi que disposa anualment d’uns 
pressupostos que ronden els 20M€, no s’entendria que les possibilitats funcionals 
d’aquest Ajuntament estiguessin limitades a compartir espais de treball reduïts, no 
independents i no aptes per a realitzar les tasques dels grups municipals 
esmentades. 

Punt 2.11. Finalment, demanem que sigui retirada la targeta de dèbit o crèdit de la que 
disposa l’alcalde en concepte d’indemnitzacions.  

Per tant, com veuen, es tracta d’un conjunt de mesures concretes, moltes d’elles 
previstes en la legislació vigent que demanem siguin implementades amb la major 
celeritat possible. I en aquest sentit, demanem el vot favorable a tots els grups 
municipals per a la seva aprovació. 

Tanmateix, si hi ha algun Grup Municipal que no estigui d’acord amb alguns dels punts 
de la moció, i volgués votar a favor d’uns altres, demanem expressament a la 
presidència que permeti la votació separada si així ho sol·liciten els Grups Municipals. Al 
president li faig una observació d’ordre recordant-li que segons el punt 2 de l’article 98 
del RD 2568/1986, i que cito literalment diu: 

“2. Antes de comenzar la votación el Alcalde o Presidente planteará clara y 
concisamente los términos de la misma y la forma de emitir el voto” 

Per tant, la llei no prohibeix expressament la votació separada de mocions i propostes, 
i indica clarament que es responsabilitat de l’alcalde-president decidir els termes de la 
votació. Per tant, que quan la norma no està desenvolupada cal interpretar-la en el 
sentit expansius de garantía de drets polítics. Permetre votació separada és un dret dels 
grups municipals, i està a les seves mans, de ningú més, decidir si la permet o no. 

A FAVOR

8. Expedient 2829/2019. Estudi i aprovació, si procedeix, de l'aprovació inicial, del plànol 
de delimitació d'incendis forestals segons la Llei 5/2003, de 22 d' abril, de mesures de 
prevenció dels incendis forestals en les urbanitzacions, els nuclis de població, les 
edificacions i les instal·lacions situats en terrenys forestals.

El plànol de delimitació de franges per a la prevenció d’incendis forestals en nuclis de 
població, urbanitzacions i instal·lacions en terreny forestal hauria d’estar fet i aprovat 
des de l’any 2005. Fa 15 anys. Per tant, que avui dia 24 de juliol de 2019 es porti el 



document al ple vol dir que la prevenció d’incendis no ha estat una prioritat pública en 
aquest municipi. 

Hi ha dues qüestions principals especialment crítiques en aquest plànol de delimitació 
de franges, una de forma i una de contingut. 

Forma: 

1) Segons la interpretació que fem de la Llei 5/2003, però especialment del Decret 
123/2005, que detalla i desplega la llei i en concret el procediment d’aprovació 
d’aquests plans de franges, no queda clar que el Ple de l’Ajuntament hagi de fer 
una aprovació inicial d’aquest document. En concret, l’article 4.5 del Decret 
123/2005, i cito literalment, diu: “El procediment d'aprovació del plànol de 
delimitació s'ajustarà a la tramitació següent: a) Elaboració; b) Informació pública; 
c) Informe de la Direcció General del Medi Natural; d) Aprovació pel ple de 
l'ajuntament., i e) Tramesa al Departament de Medi Ambient i Habitatge.” 

Per tant, entenem que les indicacions que conté la comunicació amb registre d’entrada 
Núm. 2-2019-013608-1 d’1 de juliol de 2019 remesa pel cap de l’Àrea del Servei 
d’Assistència Municipal de la Diputació de Tarragona, on es diu que l’Ajuntament hauria 
de fer una aprovació inicial, no tenen una base jurídica, i aquest expedient no hauria 
d’anar al Ple, sinó sotmetre'l directament a informació pública. 

2) Entenem que durant el procés d’elaboració d’un document d’aquestes característiques 
s’hauria de comptar amb la participació, o com a mínim informar, de les propietàries 
dels terrenys afectats i de l’Agrupació de Defensa Forestal. Segons ens fan arribar 
algunes propietàries i l’ADF, no han estat ni tant sols informades del contingut d’aquest 
document. Per tant, considerem que abans de sotmetre’l a informació pública s’hauria 
com a mínim d’informar dels continguts del mateix tan als propietaris afectats com a 
l’ADF. 

Fons: 

Hi ha unes qüestions en el plànol de franges que des del nostre punt de vista el fa 
incomplet per als objectius que es pretenen. 

Per una banda, la proposta de franges es cenyeix per a tots els nuclis de població al 
mínim legal requerit, que son 25 metres de franja de baixa càrrega de combustible des 
dels perímetres dels nuclis urbans, urbanitzacions i instal·lacions. No es té en compte, 
per tant, ni la topografia, les franges cal dimensionar-les segons els pendents, ni 
tampoc té en compte les característiques dels principals i més greus tipus d’incendis 
forestals que patim recurrentment en el nostre municipi, que son els focs en episodi de 
mestral. Per tant les franges del nord i nord-oest dels nuclis urbans haurien de tenir un 
major dimensionament, i els 25 metres es queden curts. 

Però és que a banda d’aquestes incorreccions, el plànol de franges no en preveu cap n 
ni per als Corralets, ni per al Polígons Industrial Les Tàpies, ni, i això ens sembla 
especialment greu, per a les centrals nuclears i la central tèrmica. No podem aprovar 
un plànol de franges sense aquestes qüestions mínimes. 



A la comissió informativa ja vam demanar la retirada d’aquest punt de l’ordre del dia 
del ple, i que es corregissin totes aquestes qüestions abans de la seva tramitació. Com 
que el Govern Municipal manté aquest punt, i per tots aquests motius exposats el 
nostre vot serà negatiu. 

A més, com que considerem que ara mateix, especialment els nuclis d’interior del 
municipi, ens trobem davant d’una qüestió de seguretat pública amb totes les vores dels 
pobles completament envoltades de massa forestal, la qüestió prioritària per nosaltres 
ara mateix no és aprovar un pla sinó fer les franges, i fer-les ja. En aquest sentit el 
nostre grup municipal hem elaborat una moció que portem a consideració del ple i que 
va en aquesta línia. Ens calen les franges i ens calen ja. Amb plànol o sense.  

EN CONTRA 

9. Expedient 2570/2019. Estudi i aprovació, si procedeix, de la Moció que presenta el grup 
municipal del PP per implementar i impulsar al Municipi i l'Agenda 2030
Es tracta d’una moció molt genèrica sense cap tipus de transcendència pràctica per al 
nostre municipi, més enllà d’adherir-se a un catàleg de bones pràctiques. Està molt bé 
portar una moció al ple que parla d’eradicar la pobresa, però per eradicar la pobresa 
el primer que s’ha de fer és deixar de robar. I com diu aquell, ahí lo dejo. 

EN CONTRA 

10. Expedient 2891/2019. Estudi i aprovació, si procedeix, de la moció que presenta el 
grup municipal de la CUP en matèria de prevenció d'incendis forestals.

El nostre municipi es veu periòdicament afectat per Grans Incendis Forestals (GIF, 
incendis de més 500 hectàrees), com els que van cremar bona part del municipi a les 
dècades de 1970 i 1980, o els més recents de 1994 que va cremar 2.298 hectàrees 
des del Motarro fins a Masriudoms, o el 2006 que va cremar 1.113 hectàrees des de 
Llèria fins l’autopista AP-7. 

Des de l’any 1995, amb l’aprovació del Decret 64/1995, de 7 de març, pel qual 
s'estableixen mesures de prevenció d'incendis forestals, el nostre municipi està catalogat 
com d’alt risc d’incendi. Segons el punt 17.3 d’aquest decret “Les entitats locals 
situades en zones d'alt risc d'incendi forestal han de disposar d'un pla de prevenció 
d'incendis forestals en els termes que estableix l'article 40 de la Llei 6/1988, de 30 de 
març, forestal de Catalunya, el qual s'inclourà en el Pla d'actuació municipal, una 
vegada hagi estat homologat per la Comissió de Protecció Civil de Catalunya.". A dia 
d’avui, 24 anys després de l’aprovació del decret, i tot i estar-hi obligat legalment el 
nostre municipi no disposa d’aquest pla de prevenció d’incendis (PPI) forestals municipal. 

A banda que el PPI sigui un document obligat per llei, donades les característiques del 
nostre municipi es tracta d’un pla necessari i urgent per poder concretar, acotar i 
donar coherència al conjunt d’accions en matèria de prevenció d’incendis forestals. El 
PPI municipal hauria de ser un document que contingués el conjunt de previsions i 



mesures que cal prendre per reduir les causes dels incendis, limitar-ne els efectes i 
facilitar-ne l'extinció. 

Per altra banda, al nostre municipi si que existeix des de 2010 el Pla de Prevenció 
d’Incendis del Perímetre de Protecció Priotritària (PPP) de Tivissa-Vandellòs-Llaberia-
Pradell (ET-2) (PPI del PPPI), que preveu l’execució de diverses actuacions de prevenció 
d’incendis al nostre terme municipal, així com a la resta de municipis que formem part 
d’aquest PPP. Al llarg d’aquests anys s’han executat algunes de les actuacions previstes 
al nostre municipi, en destaquen: les franges a les vores dels camins de Gavadà, 
Casseà i Ruït-Castelló, així com la franja de baixa càrrega de combustible del Coll de 
Fatxes-Punta Jovara, entre altres. Aquest document, però, només preveu una sèrie 
d’actuacions puntuals en uns quants indrets del municipi, i no incorpora totes les 
actuacions que serien necessàries d’implementar a través d’un PPI d’àmbit municipal. 

Per altra banda, en el Ple del 27 d’octubre de 2015 es va aprovar una moció 
presentada pel Grup Municipal d’ERC que instava el Govern municipal a “Iniciar les 
accions pertinents que culminin en la redacció d  ún Pla de Gestió Forestal que permeti 
plantejar una política d ácció global en la gestió dels espais naturals a nivell municipal.” 
El Govern municipal, tal com recull l’acta del ple celebrat el 21 de juny de 2018, va 
anunciar a través de l’alcalde que aquest pla ja estava enllestit i que mancava 
concretar algunes qüestions en relació a l’adhesió de propietaris forestals al mateix. A 
dia d’avui aquest pla de gestió forestal encara no ha estat portat al Ple municipal per 
al seu debat i aprovació. 

Una modificació legal introduïda per l’article 4 de la Ordre ARP/122/2017, de 13 de 
juny, per la qual es regulen els instruments d'ordenació forestal, diu que: “Projecte 
d’Ordenació Forestal Municipal (...), per l'abast del seu àmbit i la seva estructura,inclou 
també el contingut corresponent a un pla de prevenció d'incendis municipal (PPI), i la 
seva aprovació implica també l'aprovació del PPI corresponent”. Per tant, el dia que el 
Projecte d’Ordenació Forestal Municipal (POFM) quedi aprovat definitivament, quedarà 
aprovat també el Pla de Prevenció d’Incendis (PPI) forestals municipal. 

Segons tenim constància dels continguts d’aquest POFM, hi ha una sèrie de mancances 
respecte la prevenció d’incendis forestals que, des del nostre punt de vista, caldria 
introduir per tal de poder convalidar aquest POFM com a PPI. Per una banda, caldria 
que el POFM integrés les mesures previstes en el PPI del PPP i donar així coherència al 
conjunt d’actuacions en matèria de prevenció d’incendis que es duen a terme al 
municipi per part de diferents administracions. Per altra banda, caldria incorporar també 
una sèrie d’aspectes en matèria de prevenció d’incendis rellevants des del punt de vista 
de la seguretat pública com són les franges de protecció en nuclis de població i en 
infraestructures crítiques (centrals nuclears, central tèrmica, vies d’alta capacitat A-7 i 
AP-7), xarxa ferroviària, gasoductes, carretera de matèries perilloses C-44, entre altres. 

Complementàriament al tràmit i el termini d’aprovació del Projecte d’Ordenació Forestal 
Municipal, que demanem que es porti al ple en el termini de tres mesos, des del nostre 
grup municipal considerem que hi ha unes actuacions en matèria de prevenció 
d’incendis que caldria fer de manera immediata i urgent, especialment per la situació de 



vulnerabilitat de la població en matèria de seguretat pública i protecció civil. Ens referim 
concretament a les franges de protecció dels nuclis urbans, i en especial d’aquells que 
es troben envoltats de superfície forestal per tots els costats, com són Vandellòs, 
Masboquera, Masriudoms i Vanessa Park. Hem fet proposta en el punt de superàvit per 
destinar una partida de 50.000€ a la contractació d’una brigada o una empresa del 
municipi per tal que pugui fer aquesta feina abans d’acabar l’any. 

Perquè totes les mesures en matèria de prevenció d’incendis no recaiguin en 
l’administració local, fem una proposta per estimular que les propietàries forestals 
desenvolupin instruments de gestió forestal a través dels quals intervindre en favor de 
la prevenció d’incendis. La Generalitat de Catalunya, a través del Centre de la Propietat 
Forestal, ofereix a les propietàries forestals la possibilitat d’elaborar diversos plans. En 
especial destaquen els Plans simples de gestió forestal, pensats per a particulars en 
agrupacions de finques de menys de 25 hectàrees. Al nostre municipi a dia d’avui no hi 
ha cap finca que tingui en marxa cap d’aquests plans de gestió. Des del nostre Grup 
Municipal creiem que son dues eines que permetrien estimular la gestió forestal 
comunitària amb un repartiment més just de càrregues i beneficis, i, en definitiva, de 
responsabilitat compartida. Cal destacar els avantatges que per al propietari forestal té 
disposar d’algun d’aquest tipus de planificació forestal, com són: exempció del 95% de 
l'Impost patrimonial, exempció del 95% en l'Impost de successions, exempció del 75% 
en l'Impost de donacions, exempció en l'IRPF en relació a les subvencions concedides 
en favor de l'explotació forestal, benefici fiscal en l'IRPF, exempció de l'Impost sobre 
béns immobles de naturalesa rústega (IBI), prioritat en l'atorgament de subvencions per 
a la realització de treballs forestals, facilitat en els permisos d'aprofitament, possibilitat 
d’acollir-se a una assegurança contra incendis, accés a la certificació forestal, 
assegurança de responsabilitat civil gratuïta, i facilitat per a realitzar rompudes o 
transformació a pastures. En aquest sentit doncs, proposem crear un punt 
d’assessorament i suport tècnic per als propietaris forestals per a l’elaboració i 
tramitació dels Plans de gestió en finques privades. I de fet, a la proposta de 
distribució de superàvit que tenim del 2018, i que s’ha de gastar abans d’acabar l’any, 
hem fet una proposta per a la contractació d’un enginyer forestal per tal de posar-lo a 
disposició d’aquesta tasca. 

Demanem votació separada, segons punt 2 de l’article 98 del RD 2568/1986, i que cito 
literalment diu: 

“2. Antes de comenzar la votación el Alcalde o Presidente planteará clara y 
concisamente los términos de la misma y la forma de emitir el voto” 

Alcalde es nega a permetre votació separada 

A FAVOR

11. Expedient 2939/2019. Moció d’adhesió a la campanya ciutadana #rebrotem en 
solidaritat amb la ribera d’ebre i les persones afectades pel recent incendi forestal 
que els ha afectat, presentada pel grup municipal d’ERC



El Grup Municipal d’ERC presenta aquesta moció per tal que l’Ajuntament s'adhereixi a la 
campanya ciutadana #rebrotem en solidaritat amb la Ribera d'Ebre i les persones 
afectades pel recent incendi forestal que els ha afectat. Així mateix, la moció proposa 
que el nostre Ajuntament es comprometi a col·laborar amb les iniciatives ciutadanes 
municipals que es posin en marxa al respecte. Igualment, demana que des de 
l’Ajuntament i a través dels canals de comunicació municipals, es difongui entre el 
veïnat la campanya #rebrotem i els insti a adherir-s’hi i col·laborar-hi. 

Aquestes iniciatives ens semblen molt lloables i solidàries amb les persones d’un territori 
que està patint les greus conseqüències d’un gran incendi forestal. I el nostre municipi, 
que recurrentment pateix aquests tipus d’incendis i està molt conscienciat al respecte, 
no podem fer menys que expressar la nostra solidaritat i adhesió a les iniciatives que 
des de la Ribera d’Ebre emprenguin en el sentit de recuperar-se el més aviat millor dels 
efectes de l’incendi forestal. 

Tanmateix, considerem que per millorar aquesta moció seria imprescindible que la 
solidaritat no quedés només reduïda a un comunicat públic per part del nostre 
ajuntament, sinó que caldria acompanyar-la d’accions efectives. En aquest sentit hem 
proposat una esmena per tal que el nostre Ajuntament destini solidàriament 1.000€ a la 
campanya #rebrotem. 

També considerem, i així ho fem constar en una segona esmena, que des del nostre 
Ajuntament caldria instar al Govern de la Generalitat de Catalunya a que en els seus 
pressupostos destinés molts més recursos a la prevenció d’incendis forestals. Dels 
darrers 5 pressupostos aprovats des de 2011, al Departament d’Agricultura, Ramaderia, 
Pesca i Alimentació només se li destina el 2% del pressupost de tots els Departaments 
de la Generalitat. Pensem que és absolutament insuficient i caldria ampliar-lo. 

Igualment, també cal tenir en compte que la Generalitat de Catalunya del total 
pressupostari destinat a incendis forestals (prevenció i extinció), només destina un 10% 
a prevenció. Tots els experts en matèria d’extinció d’incendis tenen clar que en cas de 
grans incendis forestals per més mitjans d’extinció que disposin, resulta molt difícil 
controlar un incendi si no es compta amb mesures de prevenció implementades sobre 
el terreny. En aquest sentit fem una tercera esmena, per instar a la Generalitat de 
Catalunya perquè incrementi les partides pressupostàries destinades a la prevenció 
d’incendis tendint a un equilibri progressiu entre el percentatge destinat a extinció i el 
destinat a prevenció, assolint l’equilibri total en un període de 5 anys. 

Amb aquests plantejaments doncs, instem ERC a acceptar les nostres esmenes per tal 
que puguem fer un vot positiu al conjunt de la moció. En cas de no acceptar les 
esmenes, farem una abstenció. 

A FAVOR 

B) Activitat de control



Hi ha 9 expedients relacionats amb l’actuació del Govern Municipal. Només em tingut dos dies 

per consultar-los fins al Ple. És un termini insuficient per analitzar tota la documentació, 
especialment les auditories a les empreses públiques IDETSA i LLASTRES, que ja ens mirarem 

en deteniment.

C) Precs i preguntes

9 preguntes de la CUP-AMUNT de control al Govern Municipal
• Pregunta al Regidor d’Esports sobre l’estada d’un grup d’adolescents al pavelló de 

Vandellòs
• Pregunta a la Regidora de Comerç i Turisme sobre el servei de salvament i socorrisme 

aquàtic a les platges del nostre municipi
• Pregunta a la Regidora de Benestar Social, Salut i Igualtat sobre el sensellarisme,
• Pregunta a la Regidora de Benestar Social, Salut i Igualtat sobre el preu de les places 

privades de la Residència d’Avis lo Parralet de Vandellòs
• Pregunta al Regidor d’Esports sobre l’accés gratuït a les piscines descobertes municipals 

en períodes d’onada de calor
• Pregunta a l’Alcalde-President i Regidor d’Urbanisme sobre la previsió d’actuacions en un 

edifici en ruïnes a Vandellòs
• Pregunta a l’Alcalde-President sobre una despesa de l’ Expedient 2839/2019
• Pregunta al Regidor de Medi Ambient i Medi Natural sobre la gestió de les aigües 

residuals als nuclis de Masboquera, Masriudoms i l’Almadrava, i a la urbanització 

Vanessa Park
• Pregunta a la Regidora de Cultura i Patrimoni sobre els criteris en la distribució territorial 

de l’oferta cultural entre els diversos nuclis de població del municipi,


